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 مسئولان حج  شفافيت نشان دهند
حدود يك ماه تا ايام آغاز اعزام حجاج به حج بيت الله الحرام باقي مانده 
و مطابق معمول فضاي رسانه اي و اجتماعي كشور به اين موضوع مهم 
مي پردازد. حج امسال، يك تفاوت مهم با س��ال هاي گذشته دارد و آن 
اينكه در س��ال 95، ايرانيان از س��فر حج محروم ش��ده بودند و آخرين 
حج ايرانيان يعني سال 94 با خاطره تلخ دو حادثه سقوط جرثقيل در 
مسجدالحرام و فاجعه غمبار منا عجين شده است. بروز اين رويدادهاي 
تلخ در موسم حج 94، سبب شده تا پرسش هاي زيادي در خصوص حج 
كنوني در ذهن ها پديدار شود و خاطره تلخ فجايع خونين همچنان در 

حافظه ملت پابرجا بماند.
روشن اس��ت كه حج يكي از فروع دين و فرايض غيرقابل تعطيل اسلام 
است و نمي توان به سادگي و بدون در نظر گرفتن جوانب شرعي آن، اين 
فريضه الهي را تعطيل كرد، اما به هر روي مس��ائلي از حج گذشته باقي 
مانده و در عين تحولات اخير عرصه سياسي منطقه اي چالش هاي مهمي 
را در برابر حجاج بيت الله الحرام قرار مي دهد كه طرح و بحث آن پيش از 

آغاز فرآيند حج ضروري است: 
1- با تأسف بايد گفت پرونده حج 94 به رغم گذشت دو سال هنوز كاملًا 
مختومه نشده و اين در حالي است كه مسئولان ايراني حج در خصوص 
حج 96 به توافق رسيده اند. شايد بهتر بود در فهرست مسائل مورد بحث 
در حج امسال مسائل باقي مانده از حج گذشته نيز مورد بحث و بررسي 

قرار مي گرفت.
حادثه مس��جدالحرام به رغم آنكه قصور و تقصي��ر در آن مورد اعتراف 
سعودي ها نيز هست، همچنان حقوق شهدا و آسيب ديدگان آن استيفا 
نشده و با وجود ادعاهاي مكرر، پرونده پيشرفت چنداني نداشته است. در 
حادثه تعرض به دو نوجوان ايراني در عمره در فرودگاه جده نيز با گذشت 
بيش از دو سال، محكوميت متناس��بي با اين جنايت براي عاملان آن 
مشاهده نمي شود و رژيم آل سعود هنوز رسماً مسئوليتي را در اين باره 

نپذيرفته و عذرخواهي نكرده است.
از همه اينها گذش��ته در فاجعه غمب��ار منا نيز كه به ش��هادت بيش از 
7 هزار حاجي مسلمان از اقصي نقاط جهان و حدود 500 حاجي ايراني 
انجاميد رژيم سعودي هيچ گونه مس��ئوليتي را نپذيرفت و در اثر اصرار 
مذاكره كنندگان ايراني زمزمه هايي از پرداخت »هبه مرحمتي« پادشاه 
س��عودي به ميان آمده كه واضح اس��ت خلاف عزت ملت ايران است و 
خانواده شهداي منا نيز صريحاً اعلام داشته اند كه اين گونه عزت و خون 

شهداي خود را معامله نخواهند كرد.
همان گونه كه پيش تر اشاره شد به رغم وجود پرونده هاي مفتوحه غيرقابل 
اغماض از حج گذشته در توافقات انجام گرفته براي حج امسال، هيچ گونه 

پيشرفت واقعي براي حل مسائل قبلي مشاهده نمي شود.
2- موضوع مهم تر،  حج سال جاري و شرايط اجراي آن است. مسئولان 
سازمان حج و زيارت از رسيدن به توافقي با دولت سعودي سخن گفته اند 
كه عزت و امنيت حجاج ايراني را تضمين مي كند و حتي برخي مسئولان 
پا را فراتر نهاده و ادعا كرده اند كه دولت سعودي عزت و امنيت حجاج ما را 
تضمين كرده است. تا اين لحظه به رغم گذشت چند ماه و درخواست هاي 
مكرر رسانه اي اجتماعي، هنوز متن كامل و دقيق توافقنامه ميان كشور 
ما و عربستان منتشر نشده است تا بتوان در مورد ميزان دقت و صحت اين 
ادعا، ارزيابي  اي داشت، لذا اولين انتظار همه ملت ايران و البته حجاج و 

خانواده هاي آنان انتشار متن اين توافق است.
از متن توافق كه بگذريم، ميزان قابل اعتماد بودن طرف مقابل نيز درخور 
تأمل اس��ت. پس از حادثه منا، رژيم سعودي دس��ت به اقداماتي زد كه 
در هيچ قاموس��ي از حقوق بين الملل پذيرفته نيست مثل عدم تحويل 
ابدان مطهر شهدا، دفن بي اجازه و غيرقانوني پيكرها، عدم امدادرساني 
و اطلاع رساني كنسولي و... جالب اينجاس��ت كه مسئولان وزارت امور 
خارجه در اين خصوص چنين اس��تدلال مي كردند كه چون عربستان 
سعودي به بسياري از كنوانس��يون هاي بين المللي و حقوقي نپيوسته 

است، نمي توان براي اين گونه اقدامات، آنها را مؤاخذه كرد.
حال جاي اين پرس��ش از دولتي اس��ت كه خود را به ساده ترين اصول 
پذيرفته شده حقوق بين الملل در امر كنسولي پايبند نمي بيند، چگونه 
مي توان انتظار پايبندي به عهد داشت آن هم در شرايط خاص و بحراني 

كه اين رژيم كارنامه خوبي در اين وضعيت ندارد.
3- علاوه بر موارد فوق، تحولات اخير سياسي روي داده در جزيره العرب 
نيز تأمل برانگيز است. نزاع قدرت درون قبيله آل سعود به مرحله جديدي 
رسيد و محمد بن سلمان، شاهزاده جاه طلب و كم خرد،  رقيبش محمد بن 
نايف را كنار زد و گمان مي رود تا رسيدن به تاج و تخت سلطنت يك قدم 
بيشتر پيش روي او نيست. اينكه ديگر جريان هاي قدرت داخل اين قبيله 
چه ميزان حاضر به پذيرش اين بازي قدرت طلبانه او هستند، سؤالي است 
كه در آينده پاسخ  آن روشن مي شود، اما بيم آن مي رود كه نزاع قدرت 
درون قبيله بر تحولات داخلي حجاز و خصوصاً حج تمتع سال جاري سايه 
افكند. علاوه بر اينها تحولات بيروني عربستان در قبال مسائل يمن، قطر و 
نيز نوع مواجهه با جمهوري اسلامي ايران، همه و همه، مجهولات زيادي را 

در ترتيبات و معادلات امنيتي سياسي حجاز ايجاد كرده است.
مسئولان سازمان حج و زيارت كه اين روزها سختكوشانه مشغول مهيا 
كردن اين سفر معنوي هس��تند، اصرار دارند تا به دليل آنچه »آرامش 
حجاج ايراني و خانواده هاي آنان« مي خوانند در فضاي رسانه اي هيچ گونه 
ابهام و پرسشي در خصوص روند حج و مسائل حاشيه اي تأمل برانگيز آن 
طرح نشود و حتي تجمع چند نفر از خانواده هاي شهداي منا در مقابل 
اين سازمان نيز با برخورد غيرمنطقي برخي عوامل حراست اين سازمان 

مواجه شد. 
حفظ آرامش رواني حجاج و خانواده هاي آنان قطعاً چيز مهمي است، اما 
اين به آن معنا نيست كه رسانه ها به وظيفه خود در آگاهي بخشي نسبت 
به تحولات روز و نيز رسالت انقلابي خود در پاسداشت خون شهداي منا 

و مسجدالحرام عمل نكنند.
بدون شك اگر مسئولان حج با شفافيت بيشتري در مسئله حج 96 اقدام 
كنند، هم نگراني و دغدغه هاي مردم برطرف خواهد ش��د و هم حجي 
عزتمندانه و در شأن ملت ايران ش��اهد خواهيم بود. علاوه بر آنكه از ياد 
نبرده ايم كه زنده نگه داشتن فاجعه منا و ياد شهداي آن و استيفاي حقوق 
آنان وظيفه اي است كه رهبر معظم انقلاب اسلامي بر دوش مسئولان حج 

و زيارت، بنياد شهيد و امور ايثارگران و وزارت امور خارجه نهاده اند. 
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اخبار ضد و نقیض از برچیدن دفاتر ملاقات های مردمی نمایندگان در بهارستان 

خانه ملت را  از ملت نگيرید 

»ملاق�ات مردمي نماین�دگان در مح�ل مجلس 
ش�وراي اس�لامي لغو مي ش�ود.« این خبري بود 
كه به نقل از یكي از اعضاي كمیس�یون آیین نامه 
مجلس شوراي اس�لامي بر روي خط قرار گرفت. 
 اما س�اعتی بعد یک عضو هیئت رئیس�ه مجلس 
گفت: موضوع لغو مراجع�ات مردمي در مجلس از 
جمله پیشنهاداتي اس�ت كه برخي از نمایندگان 
ارائه مي كنند؛ مثلاً مي گویند كه دیدارهاي مردمي 
به ساختمان هاي دیگري منتقل شود یا اینكه این 
مراجعات در حوزه هاي انتخابیه انجام شود، اما به 
هیچ وجه مراجعات مردمي از مجلس لغو نمي شود. 
عزت الله يوس��فيان ملا، عضو كميس��يون آيين نامه 
مجلس ديروز گفت:   ملاقات های مردمی نمايندگان 
مجلس در پي حم��لات اخير تهران و ب��راي تأمين 
امنيت لغو ش��ده و قرار اس��ت چني��ن ديدارهايي به 
حوزه هاي انتخابيه نمايندگان منتقل شود.  البته اين 
اظهارنظر دوام چنداني نيافت و خودش  چند ساعت 
بعد و در گفت و گوي ديگري اين خبر را تكذيب كرد. 
وي با اشاره به اينكه قرار نيس��ت، چنين اتفاقي روي 
دهد، گفت: هنوز تصميمي در اين رابطه گرفته نشده 
است. تصميمي كه بايد در ابتدا در كميسيون آيين نامه 
مجلس كه وظيفه نظارت و تصميم گيري در مورد اداره 
مجلس در ابعاد مختلف را دارد، گرفته شود. البته برخي 
ديگر از نمايندگان مجلس اين خبر را تكذيب كردند. 
به عنوان مثال اسدالله عباسي، نماينده مردم رودسر 
در اين  ب��اره به خبرگزاري ميزان گف��ت: موضوع لغو 
مراجعات مردمي در مجلس از جمله پيشنهاداتي است 
كه برخي از نمايندگان ارائه مي كنند؛ مثلًا مي گويند 

كه ديدارهاي مردمي به ساختمان هاي ديگري منتقل 
شود يا اينكه اين مراجعات در حوزه هاي انتخابيه انجام 
شود، اما به هيچ وجه مراجعات مردمي از مجلس لغو 
نمي شود.   از سوي ديگر پرويز جعفري، مديركل دفاتر 
نمايندگان و مجامع استاني مجلس شوراي اسلامي 
نيز تصريح كرده اس��ت: فعلًا خبري در اين خصوص 
به ما ابلاغ نش��ده؛ اين نيازمند مصوبه هيئت رئيسه و 
مجلس است و هنوز مصوبه اي در اين خصوص به ما 

ابلاغ نشده است. 
   دغدغه از كجا شكل گرفت 

اين موج گسترده تكذيب ها در پي اعلام خبر فوق نشان 
مي دهد كه نمايندگان و مسئولان اجرايي مجلس به 
حساسيت هاي ملاقات مردمي با نمايندگان و نقش 
آن در انتقال دغدغه هاي م��ردم واقفند، اما اعلام اين 
خبر نشان مي دهد كه برخي پيش��نهادات جدي در 
خصوص اعمال محدوديت هاي بيشتر بر سر حضور 
مردم در مجلس وجود دارد.  اتفاقات روز 17 خرداد و 
حمله تروريست ها به ساختمان جانبی مجلس شوراي 
اسلامي تجربه تلخي بود كه صدالبته با جواب محكم 
انقلاب اس��لامي در عمليات موشكي سپاه پاسداران 
روبه رو شد كه بازتاب گس��ترده اي در سطح جهاني 
محس��وب مي ش��د. از همان ابتدا يكي از مهم ترين 
مسائلي كه درباره نفوذ تروريست ها به مجلس مطرح 
شد، برخي نواقص امنيتي در سيستم حفاظت مجلس 
شوراي اس��لامي بود.  در همان روزهاي پس از حمله 
جلسات مختلفي در مجلس شوراي اسلامي و نهادهاي 
مربوط براي بررسي اين مسئله برگزار شد. شايد يكي 
از اولين نش��انه هاي تغيير در شيوه حفاظت مجلس 

بركناري فرمانده قبلي حفاظت مجلس و انتصاب يك 
فرمانده جديد بود.  ش��دت حساسيت به اين مسئله 
آنچنان بود كه محمود صادقي از نمايندگان فراكسيون 
اميد ماسه و شني را كه به منظور خرابي هاي حملات 
تروريستي انباشته شده بود، به عنوان نشانه اي از ايجاد 
سنگر و خاكريز در مجلس دانست و بلافاصله در صفحه 
توئيتر خود آن را منعكس كرد.  در همين نشست ها 
بخش مراجعات مردمي مجلس به عنوان روزنه اصلي 
براي ورود تروريست ها مورد توجه قرار گرفت. در روز 
حادثه مهاجمان داعشي از محل مراجعات مردمي وارد 
محوطه داخلي مجلس شدند و اگر مقاومت شهيد جواد 
تيموري، پاسدار تيم حفاظت مجلس نبود، تروريست ها 
مي توانستند وارد بخشي شوند كه صحن علني مجلس 
در آن قرار داش��ت.  به طور حتم اتفاق 17 خردادماه 
نشان داد كه مجلس شوراي اسلامي، به خصوص بخش 
مراجعات مردمي آن دچار مشكلاتي در حوزه امنيت و 
پذيرش است. پيش از آن هم تجمع مراجعان مردمي 
در اين بخش گاه خدمت رس��اني به خود آنان را نيز با 
دشواري روبه رو مي كرد، اما سؤال اينجاست كه حذف 
ملاقات مردمي مي تواند مشكلات امنيتي مجلس را 
كاهش دهد. آيا محدود كردن مراجعان با فلسفه اصلي 

مجلس در تناقض نيست. 
   افزودن به مش�كلات مردم به بهانه افزایش 

امنیت
نگاهي به تاريخ نشان مي دهد مجلس شوراي اسلامي و 
پيش از آن مجلس مشروطه همواره از نمادهاي ارتباط 
مستقيم مردم و مسئولان، به خصوص در سطوح كلان 
بوده و گاه توانسته مسير تاريخ را عوض كند. در دوران 

ملي شدن صنعت نفت حضور مردم يكي از اصلي ترين 
عوامل فش��ار براي تصويب لايحه ملي شدن صنعت 
نفت بوده است.  در دوران پيروزي انقلاب اسلامي و در 
هنگام پيچ هاي سخت و تاريخي حضور مردم توانسته 
اس��ت، نقش مؤثري در چرخش مس��ير تصميمات 
مجلس به نفع انقلاب اسلامي ايفا كند. از سوي ديگر 
مجلس شوراي اسلامي همواره به عنوان يكي از آخرين 
راه حل ها براي حل مشكلات مردم مطرح بوده است، به 
گونه اي كه اگر مراجعه كننده اي به هيچ عنوان نمي تواند 
از اداره ها و سيستم هاي دولتي راهي براي احقاق حقوق 
خود بيابد، در آخرين مرحله به سراغ نمايندگان مجلس 
مي آيد.  در اين ميان حذف مراجعات مردمي مجلس 
و انتقال به حوزه نمايندگي تنها به س��خت تر شدن 
دسترسي مردم به نمايندگان خود مي انجامد. از آنجا 
كه مركز قانونگذاري در تهران مستقر است، نمايندگان 
شهرستان ها خواه ناخواه بخش اعظم وقت خود را در 
تهران سپري مي كنند.  اگرچه در طول دوران كاري 
مجلس تعطيلاتي نيز به نمايندگان براي سر زدن به 
حوزه هاي انتخابي اختصاص داده مي ش��ود، اما اين 
تعطيلات تنها بخش كوچكي از وقت كاري نمايندگان 
را شامل مي شود و در نهايت اين كار دسترسي مردم 
را به نمايندگان محدود مي كند.  نكته ديگري نيز در 
اين ميان وجود دارد. حت��ي اگر يك نماينده مجلس 
به منظور رسيدگي به درخواست شهروندي نامه اي 
را به ادارات دولتي ارسال كند، اين نامه بايد به وسيله 
دبيرخانه مستقر در مجلس شوراي اسلامي تنظيم و 
تهيه شود. از اين رو زمان لازم براي تنظيم چنين نامه اي 
چند برابر مي شود.  در ثاني خطاب اصلي اغلب چنين 
نامه هايي نيز ادارات دولتي در تهران هستند و همين 
مسئله هزينه رفت و آمد و اتلاف وقت براي مراجعان را 
چند برابر مي كند. نتيجه نهايي چنين مسئله اي تنها و 

تنها خالي شدن خانه ملت از ملت است. 
    محدود ك�ردن مراجع�ات مردمي؛ آخرین 

راه ممكن
ش��كي در اين نيس��ت كه ايرادات امنيتي موجود در 
مجلس بايد برطرف شود، اما مي توان راه هاي ديگري 
را در نظر گرفت تا مسير رسيدگي به تقاضاي مردمي از 

سوي نمايندگان مجلس كوتاه تر شود. 
يكي از راه حل هاي پيشنهادي براي حل اين معضل 
ايجاد يك سيس��تم رايانه اي جهت تنظي��م وقت و 
س��پس حضور مراجعان اس��ت تا از تجمع بي جا در 
مجلس جلوگيري شود. در اين ميان مي توان از هويت 
شخص مراجعه كننده  به منظور جلوگيري از هرگونه 
سوء اس��تفاده  مطمئن ش��د.  تقويت موانع امنيتي و 
پست هاي بازرسي مي تواند راه جايگزين براي جلوگيري 
از هرگونه تهديد امنيتي باش��د. در رابطه با تجمعات 
جلوي مجلس شوراي اسلامي مي توان جايگاهي را در 
اين باره در نظر گرفت تا در صورت نياز تجمعات مردمي 
در اين جايگاه صورت بگيرد.  كلام نهايي در اين باره 
اينكه محدود كردن حضور مردم در مجلس شوراي 
اسلامي بايد آخرين راهكار درباره حفظ امنيت مجلس 
باشد در اين صورت فلسفه اصلي نمايندگان در صيانت 

از حقوق مردم زير سؤال مي رود. 

 آیت الله اميني:
ارادتم به رهبر معظم انقلاب دوچندان شده است

عض�و مجل�س خب�رگان ب�ا بی�ان اینك�ه انتش�ار نام�ه دروغ 
منتس�ب ب�ه او نش�ان از توطئ�ه دش�من علی�ه رابط�ه خ�وب 
علما ب�ا رهبري اس�ت، گف�ت: هرچ�ه مي گ�ذرد لیاق�ت آیت الله 
خامن�ه اي ب�راي رهب�ري نظ�ام  بی�ش از پی�ش ثاب�ت مي ش�ود. 
آيت الله ابراهيم اميني در گفت وگو با تسنيم، با اشاره به انتشار نامه دروغ 
منتسب به او به مقام معظم رهبري، گفت: من به هر طريق كه توانستم 
و ممكن بود اين نامه را تكذيب كردم؛ از مسئولان هم خواستم تا عوامل 
انتشار اين نامه دروغ را شناسايي كنند، چراكه اين توطئه عليه بنده بود 

و از اساس صحت نداشت. 
وي با بيان اينكه دش��من نمي  توان��د رابطه خوب علما ب��ا مقام معظم 
رهبري را تحم��ل كند و به همي��ن دليل عليه اين رابطه خوب دس��ت 
به دروغ و توطئه مي زند، تصريح كرد: به نظر م��ن، رهبري حضرت آقا 
بسيار خوب بوده اس��ت. من همان ارادتي كه قبلًا به آيت الله خامنه اي 
داشتم دوچندانش را الان دارم. آيت الله اميني با بيان اينكه »من مطيع 
مقام معظم رهبري بوده و هستم«، گفت: هر چه زمان مي گذرد، لياقت 
حضرت آيت الله خامنه اي براي رهبري نظام  اسلامي بيش از پيش ثابت 
مي شود، چراكه ايشان به درستي نظام اسلامي را از بحران ها و مشكلات 

عبور داده است. 

سامانه انتشار و دسترسي آزاد
 به اطلاعات رونمایي شد

س�امانه انتش�ار و دسترس�ي آزاد به اطلاع�ات روز گذش�ته با 
حضور س�یدرضا صالحي امیري وزیر فرهنگ و ارش�اد اسلامي و 
محمود واعظي وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات رونمایي ش�د. 
به گزارش ايرنا، اين س��امانه بع��د از يك دوره آزمايش��ي 45 روزه 
فعاليت خود را به طور رس��مي آغاز كرد. اكنون 140 كشور جهان 
موضوع دسترسي آزاد مردم به اطلاعات را اجرايي كرده و 90 كشور 
هم به دنبال اجرابي كردن اين قانون هس��تند. زيرساخت هايي كه 
امروز در وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات تهيه شده و از طرفي 
هماهنگي ها و اقدامات لازم ايجاد ش��ده توس��ط وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي، دسترس��ي آحاد ش��هروندان را به اطلاعات فراهم 
كرده است. ماده يك آيين نامه  اجرايي  قانون انتشار و دسترسي آزاد 
به اطلاعات توضيح مي دهد: هر ش��خص حقيقي يا حقوقي ايراني 
مي تواند درخواست خود براي دسترس��ي به اطلاعات را به صورت 
برخط از طريق درگاه الكترونيك حقيقي با ثبت نام در س��امانه به 
آدرس foia. iran. gov. ir و ايجاد حساب كاربري، پيشخوان دولت 
الكترونيك، پست يا مراجعه  حضوري به واحد اطلاع رساني مؤسسه  

درخواست  شونده، تسليم كند. 
براساس ضوابط موجود در خصوص استفاده از اين سامانه و دسترسي 
به اطلاعات، كاربر درخواس��ت خ��ود را از طريق فرم مرب��وط كه به 
تصويب كميسيون انتش��ار و دسترسي آزاد به اطلاعات رسيده است، 
تكميل و ارسال مي كند. دستگاه ها 10 روز مهلت دارند اطلاعات مورد 
نظر ش��هروندان را بدهند و در صورتي كه اين زم��ان به تأخير بيفتد، 
شهروندان در همين سامانه، شكايت خود را ثبت مي كنند تا از طريق 
كميسيون انتشار و دسترس��ي آزاد به اطلاعات پيگيري شود. مطابق 
آيين  نامه اجرايي اين قانون، تمامي پاسخ هاي دستگاه ها به شهروندان، 
همزمان در سايت نيز منتشر خواهد ش��د مگر اينكه حاوي اطلاعات 
شخصي باشد. مطابق آيين نامه اجرايي اين قانون، ارائه درخواست به 
دو شكل مراجعه حضوري به دس��تگاه يا از طريق سامانه الكترونيكي 
خواهد بود و پاسخ دس��تگاه به يكي از چهار شكل )مراجعه حضوري، 
ايميل، پس��ت يا كارپوش��ه ملي ايرانيان( به انتخاب متقاضي است. 
در مرحله بعدي، دفاتر پيش��خوان دولت هم به عنوان محل دريافت 

درخواست ها اضافه خواهد شد.
 در آيين رونمايي از سامانه انتشار و دسترسي آزاد به اطلاعات كه در 
سالن سينمايي وزارت فرهنگ و ارشاد اس��لامي برگزار شد، اعضاي 
كميسيون دسترسي به اطلاعات، سخنگوي وزارت امور خارجه، رئيس 
كميسيون فرهنگي مجلس شوراي اسلامي، حسين انتظامي معاون 
امور مطبوعاتي وزير ارش��اد و دبير كميسيون دسترسي به اطلاعات، 
سيدمرتضي موسويان مش��اور وزير و رئيس مركز فناوري اطلاعات و 

رسانه هاي ديجيتال حضور داشتند. 

مشاور خاتمي در حوزه زنان : زیاده از حد
 بر مطالبه وزیر زن تمركز كردیم

تكاپوي زنان اصلاح طلب براي گرفتن سهم بيش��تري از مديريت اجرايي 
در دولت دوازدهم با شدت بس��يار در جريان است. شهيندخت مولاوردي 
اخيراً گفته كه پيش بيني حضور سه وزير زن را در كابينه دارد. او كه معاون 
رئيس جمهور در امور زنان و خانواده اس��ت، گفته »با كس��اني كه در مورد 
كابينه تصميم گير هستند، در مورد حضور زنان رايزني كرديم و نظر روحاني 
هم ان شاءالله مثبت اس��ت.« اين سخنان نش��ان مي دهد كه او ديداري با 
رئيس جمهور نداشته و شايد همچنان در گرفتن وقت از روحاني براي ديدار 
دچار مشكل باشد. پيش از اين مولاوردي اذعان كرده بود كه در طول چهار 

سال دولت يازدهم تنها دو، سه بار موفق به ديدار با روحاني شده است. 
با اين همه در ميان اصلاح طلبان نگاه هايي در تفاوت با نگاه مولاوردي هم 
وجود دارد. زهرا شجاعي از ليست بندي انتخابات شوراها در شهرستان ها 
ناراضي است و در مصاحبه با روزنامه شرق مي گويد كه سهميه 30 درصدي 
زنان به دليل زدوبندهاي سياسي و تعامل هاي قومي و قبيله اي و مناسبات 
غيرمعمول سياسي وجود داشت، در شهرستان ها مورد توجه قرار نگرفت. 
او در مورد انتخاب وزير زن در كابينه هم معتقد است كه »ما زياده از حد 
بر مطالبه وزير زن متمركز ش��ده ايم و از ديگر مطالبات و گفتمان سازي 
پيرامون آن باز مانده ايم. گزارش هاي محرمانه اي از وضعيت اجتماعي در 
ميز مسئولان ما آرشيو شده است. اينها چيز كمي نيست.« زهرا شجاعي 
كه در دولت اصلاحات معاون امور زنان رياس��ت جمهوري بود، در ادامه 
مي گويد: »مسائل همه زنان را ببينيم، نه  فقط قشر نخبه را. به فرض اينكه 
سه وزير هم به زنان اختصاص داده شود. وزير صنعت-اگر زن باشد- بايد كار 
صنعت را پيش ببرد. خانم ابتكار رئيس سازمان محيط زيست هستند، چند 
درصدي از مشكلات زنان را حل مي كنند؟«  او گلايه مي كند كه مسئولان 
هميش��ه فهرس��ت زنان موفق را مي خواهند و به كار هم نمي گيرند: »ما 
فهرست جامعي از زنان موفق استخراج كرديم و از ٨5 زني كه به آنها معرفي 
كرديم تنها دو نفر به كار گرفته شدند. اگر مردان مدير، وزير و معاون ما به 
موضوع مشاركت زنان متوجه باشند، نيازي نيست كه ما هر بار دنبال تهيه 
فهرست زنان موفق باشيم. همين كه چشم شان را باز كنند و به سازمان و 
وزارتخانه مربوط نيك بنگرند، زنان بسياري هستند كه شايسته ارتقا بوده 

و بايد به مدارج بالاتري برسند.«
به نظر مي رسد زنان اصلاح طلب همچنان اميدوار هستند كه دولت روحاني 
از شعار عبور كرده و به خواسته هاي آنان در جهت آنچه احقاق حقوق زنان 
مي نامند، عمل كند. اصلاح طلبان همواره جن��اح مقابل را متهم به نديده 
گرفتن زنان در تقسيم پست هاي مديريتي كرده اند، اما تاكنون نه وزير زن 
داشته اند و نه استاندار؛ حتي در حالي كه تمامي اختيار انتخاب شهردار تهران 
در دوره جديد در دست اصلاح طلبان است، آنها حتي يك گزينه زن نيز براي 
اين س��مت ندارند. حال آنكه اگر مطابق قانون شهردار تهران نمي توانست 
زن باش��د، آنها مدعي برباد رفتن حق زنان مي شدند و هياهو مي كردند. به 
نظر مي رس��د آنچه حقوق زنان ناميده مي شود نيز ابزار سياسي كاري هاي 

اصلاح طلبان شده اند. 

محمدجواد اخوان

پژمان فر تشریح كرد

۱۶ ميليون رأي رئيسي کف آراي اصولگرايي بود

     انتخابات 

نایب رئی�س كمیس�یون فرهنگ�ي مجل�س معتق�د اس�ت 
۱۶میلی�ون رأي اصولگرای�ان ظرفیت�ي ب�راي اصولگرای�ي 
اس�ت ك�ه اگ�ر كس�ي قص�د بره�م زدن وح�دت به وج�ود 
آم�ده را داش�ته باش�د، در پ�ازل دیگران ب�ازي كرده اس�ت. 
نصرالله پژمان فر در گفت و گو با خانه ملت با اشاره به وضعيت جبهه مردمي 
نيروهاي انقلاب گفت: جمنا توانست اصولگرايان را دور هم جمع كند و در 
اين اقدام نيز موفق بود. نماينده مردم مشهد و كلات در مجلس بر همين 
اساس تصريح كرد: اصل كار ايجاد همگرايي ميان نيروهاي اصولگرا كاري 

ارزشمند بود كه لازم است در اين زمينه از تمام ظرفيت هاي موجود در 
كشور در مباحث سياسي و اجتماعي اس��تفاده كرده و افرادي را كه در 
حال فعاليت در اين حوزه بوده و برنامه ريزي دارند، پاي كار آورده و حفظ 
كنيم. وي در ادامه با بيان اينكه جمنا تا پايان انتخابات پاي رئيسي ايستاد، 
عنوان كرد: مجموعه جمنا با تمام ظرفيت خود اين كار را انجام داد البته 
جمع بندي آقاي رئيسي اين بود كه اعلام كند به طور كامل متعلق به جمنا 
نبوده و فراتر از اين جبهه و متعلق به تمام سطح جامعه است. پژمان فر در 
ادامه با بيان اينكه هنگام انتخابات تا حدودي فضا تخريب شده و به آن 

لطمه زده شد، اظهار داشت: در اين بين تهمت هايي به اصولگرايي زده 
شد، اما در نهايت 16 ميليون نفر در قالب يك تعريف كنار يكديگر قرار 
گرفتند كه نبايد آن را ناديده گرفت و هر كس بخواهد اين تجمع را بر هم 
بزند در پازل ديگران بازي كرده است. نايب رئيس كميسيون فرهنگي 
مجلس شوراي اسلامي در پايان با بيان اينكه ظرفيت اصولگرايي بيش 
از 16 ميليون رأيي اس��ت كه داده شد، خاطرنش��ان ساخت: ظرفيت 
اصولگرايي بيش از اين بود كه با مسموم شدن فضا تعداد آن كم شد، لذا 

اين 16ميليون به عنوان كف رأي اصولگرايي محسوب مي شود. 

ها
ژه   

 وی

  فاز جدید تنش با الگوی لوایح دوقلو 
 حملات روحاني به قوه قضائيه، صداوس��يما و س��پاه در دوره 
انتخابات، اكنون به ش��كل ديگري - در قالب حقوقي - شروع 
شده است.  قوه قضائيه را با لايحه ايجاد »نهاد ملي حقوق بشر و 
حقوق شهروندي« كه موازي با بخش »حقوق بشر« قوه قضائيه 
است، نوازش مي كند. صدوسيما را با آماده كردن »لايحه اداره 
صداوسيما« در غياب مس��ئولان آن نوازش مي كنند. در اين 
ميان بخش سازندگي سپاه كم دردسر تر است فقط دولت پروژه 
واگذار نكند، مشكلش حل است و لايحه لازم ندارد. البته اين 
كار را نمي كنند زيرا خود را خلع سلاح خواهند كرد و بهانه را از 
خود گرفتن بدتدبيري است. بنابراين بازي دولت با صداوسيما 
و قوه قضائيه، به رغم تأكيد روحاني مبني بر اتمام انتخابات و 
شروع همكاري ها، پايان نخواهد يافت و تازه پاي در يك ميدان 
تنش زاي عميق گذاشته ايم. نقش��ه راه، همان نقشه راه لوايح 
دوقلو خاتمي است. اين راهبرد نخ نما شده و شكست خورده 
در حال احياست و ش��وراي نگهبان هم به آن سه نهاد اضافه 

خواهد شد. 

  دو سؤال متناقض در یك موضوع از وزیر 
اطلاعات

 بازداشت مديران برخي كانال هاي تلگرامي در اسفند گذشته، 
صداي اعتراض وزير اطلاعات را بلند كرد؛ اقدام عليه امنيت ملي 
و انتشار مطالب مستهجن اتهام آنان بود. وزير اطلاعات معتقد 
بود آنها جرمي مرتكب نشده اند و نبايد بازداشت مي شدند. اما 
اظهارات محسني اژه اي، سخنگوي قوه قضائيه در فروردين 96 

اين موضوع را وارد مرحله حساسي كرد. او گفت: »مرجع صالح 
براي اينكه كسي مرتكب جرم شده يا نشده است وزير اطلاعات 
نيست. از سويي در خصوص اين پرونده خاص مطالبي درباره 
خود وزير اطلاعات مطرح است كه ايشان نمي تواند در اين پرونده 
حتي اظهار نظر يا گزارشي تهيه كند.« حالا دو طيف متفاوت 
مجلس، دو سؤال متناقض از وزير اطلاعات در اين زمينه مطرح 
كرده اند. علي مطهري و طيف همراه دولت در مجلس معترض 
هس��تند چرا وزير اطلاعات براي آزادي اين مديران تلگرامي 
كاري نكرده است. سؤال نمايندگان منتقد دولت هم اين است: 
علت همكاري و حمايت ش��ما از ادمين هاي گرو ه هاي تلگرام 
كه در هتك حرمت حريم خانواده ها و فساد اخلاقي و اقدامات 
ضدامنيت ملي فعال بودند، چيست؟ اين دو سؤال در كميسيون 
امنيت ملي و سياست خارجي مجلس با حضور وزير بررسي شد، 
اما هيچ گروهي از نمايندگان قانع نشدند و سؤال براي بررسي 
بيشتر به صحن مجلس فرستاده و در جلسه چهارشنبه اعلام 
وصول شد. بنابراين وزير بايد در روزهاي آينده با حضور در صحن 
مجلس درباره يك موضوع به دو سؤال با دو ديدگاه متفاوت پاسخ 
دهد و هر دو طيف را قانع كند. در حالي كه عملاً جواب اقناعي به 
هر دو سؤال مخالف هم خواهد بود و به شكل طبيعي قانع كردن 
يك گروه از سؤال كنندگان به قانع نش��دن گروه ديگر منجر 

مي شود؛ چون دو سؤال همديگر را نقض مي كند. 

  انصاف را از اپوزیسيون یاد بگيرید
 

طي روزهاي اخير رس��انه ها به بازخواني سخناني از هوشنگ 
اميراحمدي، استاد دانش��گاه راتگرز نيوجرسي و مدير مركز 
مطالع��ات خاورميانه اين دانش��گاه، پرداخته اند ك��ه در نوع 

خودش مي تواند جالب توجه باشد، البته نه براي ما كه سخنان 
اميراحمدي برايمان معتبر نيست بلكه براي آنهايي كه دلشان 

براي تحليلگران علاقه مند به غرب ضعف مي رود. 
هوشنگ اميراحمدي اسفند 95 در مصاحبه اي مي گويد: »من 
به سپاه به عنوان نيروي نظامي كشور احترام مي گذارم و هميشه 
مي گويم به سپاه هم در داخل كشور و هم در خارج ظلم مي شود. 
شما نيرويي براي حفظ انقلاب اسلامي ايجاد كرده ايد كه وظيفه 
نظامي و دفاع دارند و به خطر مي زنند و بعد به خاطر دفاعي كه 
مي  كند بر سرش هم مي زنيم. يعني به او تفنگ مي دهيم كه از ما 
دفاع كند و وقتي به سمت دشمن تيراندازي مي كند مي گوييم 
اين چه كاري است كه مي كنيد. چرا آدم مي كشيد. شما آدمكش 
هستيد. خوب اين غيرمنصفانه است... سپاه موشك لازم دارد، 
اما شما مي خواهيد آن را از سپاه بگيريد و بعد تحريم هايش را 
هم حفظ مي كنيد. يعني عملًا مي خواهيد سپاه را خلع سلاح 
كنيد و تحويل امريكايي ها بدهيد. امريكايي ها سربازهايشان 
را مي فرستند عراق و در آنجا 10 هزار نفر را مي كشند و بعد در 
كنگره ايستاده براي آنها نيم ساعت به عنوان قهرمانان كشور 
دست مي زنند، اما اينجا ما سربازهايمان را به سوريه مي فرستيم 
و بعد پشت سر آنها حرف بد هم مي زنيم.« اميراحمدي در اين 
سخنان به فعاليت هاي سازندگي سپاه هم مي پردازد: »در قانون 
اساسي ايران آمده است كه س��پاه در دوران صلح در بازسازي 
شركت كند، ولي وقتي خاتم الانبيا مي خواهد پروژه بگيرد، داد و 
فرياد مي كنند كه اينها مي خواهند پروژه بگيرند. بزرگ ترين نهاد 
مهندسي در امريكا army corps of engineers يا سپاه 
مهندسي ارتش است. يعني امريكا هم خاتم الانبيا دارد. كسي 
بر سر آنها نمي زند در حالي كه يك نهاد عريض و طويل است كه 

بنيانگذار بسياري از امور مي باشد.« 

 فرمانده انتظامي سیستان و بلوچستان خبر داد
كشف سلاح از گروهک تروریستي جيش الظلم 

فرمانده انتظامي سیستان و بلوچستان با اشاره به كشف محموله سلاح 
و مهمات از گروهک تروریستي جیش الظلم گفت: این اقدام پیام قاطع 
نیروي انتظامي جمهوري اس�لامي ایران به اخلالگران امنیت اس�ت.

 به گزارش خبرگزاري صداوسيما، سردار رحيمي افزود: با اشراف اطلاعاتي 
و برنامه ريزي اطلاعاتي نيروهاي نظامي و انتظامي، ديروز 35 قبضه سلاح 
كلاش��ينكف خارجي، راكت رانداز spg 9 همراه با س��ه عدد راكت، توپ 
ضدهوايي 14 و نيم ميلي متري با برد مفيد 7 و برد مؤثر 13 كيلومتر، همراه 
با مقاديري مهمات از گروهك تروريستي جيش الظلم در ارتفاعات سراوان 
كشف شد.  س��ردار رحيمي تصريح كرد: اين گروهك با استفاده از شرايط 
كوهستاني منطقه، با مش��اهده نيروهاي انتظامي از محل متواري شدند. 
وي با بيان اينكه اين اقدام پيام قاطع نيروي انتظامي ايران به تمامي مخلان 
امنيت است، افزود: با اشراف اطلاعاتي و نفوذ به درون گروهك هاي معاند 
به خصوص جيش الظلم، اين گروه ها ديگر نمي توانند احساس امنيت كنند. 
وي افزود: گروه هاي معاند نظام بدانند، فضاي سيستان و بلوچستان ديگر 

براي آنها امن نيست. 


